
Zpráva o životě sboru
Svitavy, 2012

Milé sestry, milí bratři, předkládáme Vám tímto zprávu o životě svitavského evangelického 
sboru za rok 2012.

Co se událo

V březnu se v našem sboru konal koncert Kudykam – skupiny mládeže z Vanovic. 
25.března byl hostem na kazatelně br. Jan Dus, bývalý farář z Poličky, který je nyní ředitelem 
Střediska humanitární pomoci Diakonie ČCE. Po bohoslužbách vyprávěl o činnosti tohoto střediska 
a o pomoci vesměs mladým etiopským vdovám, které úmrtím svých manželů přišli o živitele 
rodiny. Na Zelený čtvrtek se již druhým rokem konala Sederová večeře. Způsob, kterým tuto večeři 
slavíme, propojuje židovskou památku slavení vysvobození izraelského lidu z Egypta a připomínku 
poslední večeře Páně s učedníky v předvečer Ježíšova zatčení. Tuto večeři slavíme v ekumenickém 
společenství.

V květnu se konal již tradiční cyklistický výlet za účasti asi 34 cyklistů, členů a přátel sboru. Cílem 
byla rozhledna Járy Cimrmana v Březové nad Svitavou. Rozhlednu jsme našli a dokonce z ní – k 
překvapení mnohých – byl i vcelku pěkný výhled. V neděli 20. května byl hostem při bohoslužbách 
Julian Templeton s manželkou Laurou. Julian je farářem reformovaného sboru v Anglii, ve 
kterém dříve působil náš současný farář Filip Keller.

V červnu se náš sborový dům otevřel v rámci celonárodní akce – Noci otevřených kostelů. 
Návštěvníci se měli možnost seznámit s děním v našem sboru a také s myšlenkou fairtradového 
obchodování, do kterého je náš sbor dlouhodobě zapojen. Hostem červnového sborového dnu byla 
Blanka Homolová, ředitelka místní Charity, která nás seznámila s projekty, do kterých je místní 
Charita zapojena, které plánuje i které musí rušit. 17. června se při nedělních bohoslužbách konala 
slavnost konfirmace tří mladých členů našeho sboru. Mezi tradiční červnové akce patřilo Opékání s 
hostem. Tím byla sestra farářka Debora Hurtová z České Třebové, která vyprávěla o svém 
dvouletém působení na sboru. V neděli 24. června jsme se vypravili na návštěvu Pusté Rybné, 
místa původu mnoha členů našeho sboru. Účastnili jsme se bohoslužeb a po nich měli možnost 
zůstat v družném rozhovoru se členy pustorybenských církví. Při procházce po vesnici členové 
svitavského sboru vzpomínali na své zážitky z dětství. 

V létě se uskutečnil již také tradiční sborový pobyt. Tentokrát vyjelo přes 20 členů a přátel sboru na 
týden do krkonošských Křížlic. V srpnu se konal dětský tábor na Zbytově nedaleko Jimramova. 

Na podzim se v našem sboru konala „Školka“ mládeže brněnského seniorátu. Na setkání přijelo 
na 70 mladých lidí. Hlavním přednášejícím byl Jan Soběslavský, ředitel brněnského střediska 
Diakonie naší církve. Týden po „Školce“ jsme se vypravili na sborový výlet do Boskovic. 
S místními jsme slavili nedělní bohoslužby, navštívili Muzeum zemědělské techniky, které upoutalo 
nejen děti. Poté jsme měli  možnost projít s průvodkyní židovskou čtvrť města a seznámit se s 
historií boskovických židů. 

Na podzim byl v našem sboru na tři týdny absolvent teologického studia Jiří Šamšula, který se 
připravuje na kazatelskou práci. Účastnil se sborových aktivit, vedl různá setkání v týdnu i nedělní 
bohoslužby. V listopadu přijel na pravidelnou vizitaci senior brněnského seniorátu Jiří Gruber s 
náměstkem seniorátního kurátora Miroslavem Maňákem. 

Na vánoce se konala dětská vánoční hra tentokrát s názvem „Ďábelské vánoce.“ Občanský rok 
jsme zakončili společným silvestrovským večerem.  



Sestra Bára Žilková chodí dobrovolně pomáhat s administrativně praktickými věcmi. Prošla knihy 
ze sborové knihovny a vytvořila elektronický seznam. Stará se o nástěnku, o prodej knih a další 
související věci. Děkujeme za to.

Pravidelná setkání

K biblickým hodinám jsme se scházeli vyjma letních prázdnin pravidelně každou středu ve 
Svitavách, v Radiměři ve čtvrtek podle dohody, zhruba třikrát do měsíce. V tomto školním roce 
jsme probírali (v Radiměři stále probíráme) desatero přikázání, ve Svitavách se zamýšlíme nad 
První epištolou do Korintu. Ve Svitavách nás bývá 6-10, v Radiměři obvykle 6. Vedle biblického 
programu je vždy prostor pro sdílení, rozhovor o tom, čím žijeme.

Děti se schází ve dvou skupinách podle věku ve Svitavách a v Radiměři, celkem jich je 12. Od 
podzimu 2012 se začala scházet skupina pěti nových konfirmandů ke dvouleté přípravě ke 
konfirmaci. Dva starší konfirmandé se již schází druhým rokem, jejich konfirmace bude na jaře 
letošního roku 2013. Každou středu dochází br.farář do svitavského penzionu k tzv. Hovorům 
nad Biblí. Jednou měsíčně se scházejí „třicátníci“ (fakticky dvacátníci – čtyřicátníci), obvykle 
poslední týden v měsíci.

Pravidelně jsou samozřejmě také bohoslužby, každý týden ve Svitavách, každou sudou neděli v 
Radiměři. První neděli v měsíci slavíme večeři Páně a po těchto bohoslužbách pravidelně 
zůstáváme v rozhovoru při drobném občerstvení. Tuto neděli je také možno zakoupit Fairtradeové 
potraviny. Ve Svitavách probíhá paralelně s bohoslužbami nedělní škola. Jsme rádi, že se ve vedení 
nedělní školy střídají čtyři členky našeho sboru.

Pravidelně se také v našem sboru setkává svépomocná skupina Anonymních alkoholiků, tj. lidí, 
kteří se rozhodli bojovat se svou závislostí.

O pravidelných i nepravidelných akcích informujeme a zveme také prostřednictvím internetových 
stránek: http://svitavy.evangnet.cz. Informace také rozesíláme příležitostně emailem. Máte-li 
přístup k internetu a stojíte o zasílání informací o dění ve sboru, vyplňte formulář v rubrice Kontakt. 

Opravy a údržba

V uplynulém čase se podařilo natřít všechna okna v přízemí svitavského sborového domu směrem 
do zahrady. Odstranění starého nátěru, renovace a nátěr provedl lakýrník Pavel Konečný s bratrem. 
Svépomocí pokračovala oprava a nátěr plotu kolem  zahrady, renovace zábradlí na schodišti do 
modlitebny. Také se nám podařilo nově vymalovat (po částečném oškrabání starého nátěru) celou 
halu sborového domu před tím, než jsme nechali přebrousit a nalakovat parkety. Zprovoznili 
jsme také dříve odpojený lustr v hale. V kuchyňce jsme svépomocí provedli zateplení zdí pod 
okny a předsunutí radiátorů. Dík patří všem členům i přátelům sboru, kteří věnovali různým 
pomocným pracím čas.

Hospodaření

Hospodaření sboru skončilo s výsledkem +21 tisíc korun. Již na minulém sborovém shromáždění 
jsme mluvili o tom, že bude třeba postupně shromažďovat prostředky na opravu střechy sborového 
domu, která není zatím urgentní, ale zřejmě v dohledné době k ní budeme muset přikročit. Jsme 
vděčni za to, že se podařilo nashromáždit dokonce o něco víc prostředků (příjmy ze saláru, darů a 
sbírek), než jsme plánovali.

V uplynulém roce se staršovstvo – stejně jako staršovstva všech sborů naší církve - zabývalo 
výhledem financování našeho sboru v souvislosti s přijatým zákonem mezi státem a církvemi, ze 
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kterého mimo jiné plyne, že finanční podpora na pracovníky církve se bude každým z následujících 
17ti let snižovat až na nulu. Církev a její sbory tak musí najít cestu, jak prostředky na provoz a 
pracovníky církve zajistit. Je zřetelné, že pokud bude chtít mít i svitavský sbor svého faráře na plný 
úvazek, bude nezbytné postupně navyšovat obětavost členů sboru. Staršovstvo konstatovalo, že za 
stávající situace by sbor nebyl schopen navýšit obětavost o 300 tisíc korun, které by byly potřeba v 
případě, že by se ihned přešlo na samofinancování církve. Znamenalo by to potřebu zdvojnásobení 
našich příjmů (na saláru jsme v loňském roce vybrali 180 tisíc korun, spolu se sbírkami a dary 
celkem 273 tisíc). Naštěstí je přechod na samofinancování rozložen do 17ti nadcházejících let. 

Zajímavý pohled na stávající 
financování nabídla tabulka 
salárů rozdělených podle výše 
saláru, kterou mělo staršovstvo 
předložit seniorátu. Salár 
v našem sboru se pohybuje od sta 
až po několik desítek tisíc korun. 
Z tabulek vyplývá, jak je 
strukturován příjem v našem 
sboru. Deset plátců saláru (tj. 
10%) přispěje částkou přes 
120 tisíc korun, což je zhruba 
70% celkově vybraného saláru. 
Je to situace, která není 
neobvyklá v jiných sborech. 
Nedá se přitom spoléhat na to, že 
by se zásadně zvýšil počet 
salárníků. Bude třeba, 
abychom navyšování 
obětavosti nesli společně. 
Řády naší církve praví: 
„Salár je pravidelný roční  
dar, který církev očekává od 
každého svého člena s  
vlastním příjmem v  
doporučené výši 5% jeho 
celkových ročních čistých  
příjmů.“ To zůstává výzvou 
i pro náš sbor. Máme naději, 
že ve výhledu sedmi let 
bude sbor schopen navýšit 
příjmy tak, aby se mohly 
zvednout odvody do 
celocírkevního fondu na 
placení pracovníků církve o předpokládaných 80 tisíc. Potřebu takového navýšení odhaduje náš 
seniorát. Jak se bude situace vyvíjet dál, záleží především na nás všech.

V minulých letech jsme posílali složenky s výzvou k placení saláru na podzim nebo v období 
adventu. Stávalo se tak, že větší část příjmů sboru jsme nashromáždili až v posledních týdnech 
roku. Pro lepší plánování a hospodaření s finančními prostředky bychom rádi požádali o příspěvek 
už v průběhu roku. Proto letos přikládáme složenky s tímto dopisem. Od loňska má náš sbor účet u 
FIO banky, která neúčtuje bankovní poplatky za pohyby. Nabízí se tedy také možnost placení 
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bankovním převodem ať už jednorázově, nebo pravidelným měsíčním příspěvkem (trvalým 
příkazem). Do konce května bude také probíhat sbírka na Jeronýmovu Jednotu. I na tuto sbírku 
můžete přispět bankovním převodem nebo složenkou. V případě Jeronýmovy jednoty uvádějte, 
prosíme, specifický symbol 2, v případě saláru 1. Jako variabilní symbol uvádějte své osobní číslo 
(viz složenka nebo adresní štítek). Děkujeme všem přispěvatelům za obětavost.

Jsme rádi, že vedle nezbytných příjmů na provoz našeho sboru jsme schopni společně přispívat také 
na různé sociální a charitativní projekty. Pravidelně vybíráme na tyto účely (na jeden obvykle po 
dobu jednoho měsíce) do speciální pokladničky po každých bohoslužbách. V minulém roce jsme na 
tyto účely a na další celocírkevní sbírky (včetně sbírky na Jeronýmovu jednotu) nashromáždili a 
odeslali 60 tisíc korun.

Adopce na dálku

V loňském roce náš sbor adoptoval 8letou indickou dívku ze sirotčince. Jmenuje se Amala Mari. 
Každoročně přispíváme částkou 5.000,- na podporu jejího studia. Také letos do konce března tuto 
částku odvedeme. K získání prostředků probíhá průběžně zvláštní sbírka, na kterou je možno 
přispět po bohoslužbách ve Svitavách nebo v Radiměři. Po odvedení letošní částky zůstane ve 
fondu něco přes dva tisíce korun.

Závěrem

Věříme, že základem sborového života zůstávají nedělní bohoslužby. Pozvěte k aktivnější účasti ty, 
o kterých víte, že váhají. Na první neděli v dubnu plánujeme sborový den s tématem: Missio Dei   -  
základy a výzvy misie dnešní doby. Má-li křesťanský sbor žít a růst, ani na tuto část nemůže 
zapomínat. Hostem bude Luděk Korpa, farář v Kloboukách u Brna.

Poděkování patří všem, kteří se podílejí na různých službách: varhanním doprovodu při 
bohoslužbách ve Svitavách i v Radiměři, vedení nedělní školy, přípravě pohoštění na různá sborová 
setkání, úklidu sborových prostor a podobně. 

Sborové shromáždění bude v neděli 17. března bezprostředně po bohoslužbách ve Svitavách. 
Těšíme se na setkání nejen při něm, ale i při další bohoslužbách a sborových aktivitách.

Staršovstvo svitavského sboru

V roce 2012

byla pokřtěna: Eliška Pavlíková
konfirmováni byli: Jan Kosek z Hradce nad Svitavou, Zdeňka a Štěpán Kovářovi z Radiměře.
zemřeli: Věra Bauerová z Radiměře, Ladislav Bednář z Javorníka, Josef Bednář z Javorníka, 

Milada Kalášková ze Svitav, Stanislav Štoudek z Radiměře.

Staršovstvo pracovalo ve složení:

Josef Bodeček, Jiří Brýdl, Petr Carda (kurátor), František Hnát, Filip Keller (farář), 
Anna Kotoučková, Zdeňka Kovářová (místokurátorka), Judit Sládková, David Šmída.

Zdeňka Kovářová požádala v březnu 2013 o uvolnění z funkce členky staršovstva z důvodu 
pracovního vytížení.
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